
Betoog bestemmingsplan buitengebied. 

Voorzitter, 

Er is een gigantische klus geklaard, ter besluitvorming ligt een nieuw bestemmingsplan 
buitengebied, dit zal inrichting van onze gemeente de komende 10 jaar en later bepalen. 

Uigangspunten zijn 

Landbouw

Recreatie 

En Natuur   in deze volgorde

Landbouw wordt gezien als de motor van het platteland, recreatie als het tweede 
verdienmodel en aan de randen moet genoeg natuur overblijven om de recreant te 
behagen.  Dit klinkt wat cynisch, voorzitter, GroenLinks is niet onverdeeld gelukkig met de 
ruimte voor de industriële graslandteelt.

Rijdend van Elsloo richting Zandhuizen zie je wat jarenlang consequent beleid in onze 
gemeente heeft gedaan. Inderdaad aan de oostkant van de Linde een uitgestrekt open 
weidelandschap zonder lijnvormige elementen en hier en daar een boerderij.  Dan kom je in 
Weststellingwerf en het landschapsbeeld verandert, er is een herkenbare opgaande 
verkaveling richting het beekdal er zijn weer slootjes en walletjes.  

Voorzitter in voorgaande commissie vergaderingen hebt u me een paar keer gekapitteld dat 
de gemeente geen landbouw politiek bedrijft, nou bovenstaand ritje bewijst dat dit niet 
waar is.

GroenLinks is van mening dat de biodiversiteit, die we zo hoog in het vaandel hebben staan, 
door beleid in het verleden is opgeofferd en dit bestemmingsplan zal geen verbetering 
bewerkstelligen.

De recreant die van Elsloo naar Zandhuizen fietst, moet nog al wat doorzettingsvermogen 
hebben om in een uitnodigende omgeving te komen, of hij dan ooit teruggaat?

Voorzitter, het is niet zo dat GroenLinks de agrariër zijn brood niet gunt, GroenLinks is wel 
van mening dat de weg die de landbouw, met name de veeteelt inslaat en die door dit 
bestemmingsplan gefaciliteerd wordt,  niet toekomstbestendig zal blijken. 

Elk agrarisch bedrijf kan zondermeer een bouwvlak van 1,5 hectare intekenen, het college 
kan zonder inmenging van de raad, mits ze vindt dat voldoende is voldaan aan de 
uitgangspunten van het procesboek erven, een uitbreiding tot 2 hectare toestaan. De raad 
geeft de controle uit handen, de veehouders worden gestimuleerd tot schaalvergroting. 



Voorzitter, GroenLinks weet wel dat een grotere stal niet ongezonder of dieronvriendelijker 
hoeft te zijn, maar dit zal het landschap verder verarmen. De dieren blijven in de buurt van 
de stallen, schaduwplekken zijn er niet in de open gebieden in onze gemeente, dus gaan ze 
zomers ook veel naar binnen, de verder gelegen landen worden 6-8 keer per jaar gemaaid, 
en daardoor steeds eentoniger groen, kruiden en bloemen overleven dit niet. De kavels 
moeten zo groot mogelijk, zodat de loonwerker met grotere machines snel alles kan 
afmaaien. Daardoor verdwijnen perceelgrenzen waar nog een klein beetje diversiteit kan 
bestaan. 

Voorzitter, de verwachting is gerechtvaardigd dat de komende 10 jaar circa 100 van de 350 
agrarische bedrijven zullen verdwijnen, dit wordt in het bestemmingsplan voorzien door 
enerzijds de bebouwingsvlakken te maximaliseren en anderzijds het hergebruik van 
agrarische bedrijven zoveel mogelijk te faciliteren, opdat de stakende agrariër niet met zijn 
gebouwen blijft zitten, maar dat die nog enige waarde vertegenwoordigen. Tevens zijn er 
ruime mogelijkheden tot nevenbedrijf.

Voorzitter: GroenLinks deelt de mening van D66 dat dit bestemmingsplan mogelijk een 
ongeoorloofd verschil maakt tussen boeren en andere inwoners van het buitengebied. 
Tevens blijft de vraag of de belangen van het merendeel van de inwoners, dat zijn niet 
agrariërs, voldoende zijn gewaarborgd. 

GroenLinks voorziet een toekomst van grote agrarische bedrijven met een bouwvlak van 2 
tot 3 hectare en verspreid in het buitengebied over 10 jaar vele bedrijventerreintjes van 2 
hectare door achtergelaten boerderijen. Dat is niet waar GL naar toe wil. 

Het wordt er niet mooier en rustiger op. 

Gelukkig ziet ook GroenLinks lichtpuntjes niet dankzij, maar ondanks het beleid van deze 
gemeente: een aantal agrariërs zal een andere weg inslaan en meer biologisch gaan werken, 
omdat ze ook inzien dat de productierace eindig zal zijn. 

Voorzitter, natuur is niet alleen van belang voor toerisme. GroenLinks wijst erop dat een 
rustgevende omgeving met wat afwisseling en bomen een bewezen effect heeft op het 
welbevinden van de mens, dus voor al onze 25.000 inwoners. Wij moeten in het 
bestemmingsplan buitengebied ook het welzijn van de 24.000 niet agrariërs behartigen. 

We moeten in het plan de biodiversiteit van microbe tot grote dieren en planten voorop 
stellen, dit bepaalt op termijn de levensvatbaarheid van onze woonomgeving.

Maar vooral: natuur is meer dan alleen beleving voor de mens, meer dan gebruiksvoorwerp, 
het heeft een waarde op zichzelf. GroenLinks wil graag benadrukken dat een economische 
visie op natuur, een visie vanuit de mens als gebruiker/toeschouwer de natuur als entiteit 
geen recht doet. We moeten natuur niet beschermen omdat we het mooi vinden, omdat we 
bijen nodig hebben om appels aan de boom te krijgen, we moeten natuur ruimte geven 
omdat het bestaat. 



Voorzitter: onze gemeente zet zwaar in op werkgelegenheid in de recreatieve sector, dit 
plan zou recreatie moeten bevorderen. GroenLinks wijst erop dat de natuur die hier voor 
nodig is zich grotendeels buiten ons werkgebied bevindt, we zijn free-rider. Drents-Friese 
Wold vooral Drenthe, Fochteloerveen: grensgeval. Noordkant van de gemeente: Bakkeveen 
en Wijnjewoude met hun fraaie omgeving: Opsterland; over Weststelligwerf hebben we het 
al gehad. In het kerngebied gaan we voor eentonige groene weiden. 

Voorzitter: GroenLinks is wel blij met de aandacht voor het verleden en de zorg om de 
archeologie. We juichen de waarden zoals hier benoemd toe. Dit is toch ook het gezicht van 
ons unieke stukje bijna Drenthe in Friesland.

Toch bestaat landschap niet alleen uit de ondergrond, daarom dient er ook waardering te 
zijn voor de cultuurhistorische waarden in het landschap boven de grond. 

Daarom dienen we nog een motie in om bij Jardinga niet alleen de archeologische, maar ook 
de landschappelijke waarde te beschermen.

Tevens verzoeken we snel werk te maken van een lijst met beeldbepalende en / of 
monumentale panden die bescherming behoeven vanwege hun cultuurhistorische waarde. 

Voorzitter: velen hebben gebruik gemaakt van hun recht om een visie te geven of om 
correcties aan te geven, dit heeft tot aanpassing geleidt, GroenLinks betreurt het dat de 
gewenste aanpassing met betrekking tot Veneburen 28 Makkinga is afgewezen. Ook een 
kleinschalige recreatie met 1 woning in een bosje kan voor de rustzoeker van groot belang 
zijn. De argumentatie dat het niet kan wegens angst voor permanente bewoning delen we 
niet. 

Voorzitter: voor GroenLinks is het opvolgen van de aanwijzing van de Commissie MER die 
heeft geleid tot instellen van een hydrologische zone rond het Fochtelooerveen een conditio 
sine qua non  met betrekking tot dit bestemmingsplan. Oftewel: we zijn blij dat de comm. 
hierop heeft gewezen, hoeven wij het niet te doen.

GL is tevreden met de wijze waarop hieraan invulling is gegeven. 

Tot zover. 




